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+�ادداشت داداش خوبم باش
  ریحانه نصرتی، روان شناس بالینی

رابطـه خواهـر و بـرادر یکـی از مهم تریـن و تأثیرگذارتریـن روابـط خانوادگـی اسـت که می توانـد 
نقـش مهمـی در رشـد روانـی، اجتماعی و هیجانی افراد داشـته باشـد. افزایـش صمیمیت در این 
رابطـه نه تنهـا احسـاس امنیـت عاطفـی را تقویـت می کند، بلکـه منبـع حمایتـی مهمی در مراحل 

مختلـف زندگـی خواهـد بود.

برای برادری
بـرادران می تواننـد با ارائـه حمایـت عاطفـی، اجتماعـی و حتـی عملـی نقـش مهمـی در زندگـی 

خواهـران خـود ایفـا کننـد. بـرای اینکـه یـک بـرادر حامـی خوبـی باشـد، بایـد:
گـوش شـنوا باشـد: گاهـی خواهـران بیـش از هـر چیـز نیاز به شـنیده شـدن دارنـد و دوسـت 
دارنـد بـدون قضـاوت و بـا همدلـی به صحبت هایشـان گـوش دهنـد که احسـاس امنیـت روانـی 

را افزایـش می دهـد.
به اسـتقلال و تصمیمـات خواهـر احتـرام بگـذارد: حمایـت به معنـای کنتـرل نیسـت؛ بـرادران 
بایـد به اسـتقلال خواهرانشـان احتـرام بگذارنـد و آن هـا را در تصمیم گیری هـای شخصی شـان 

همراهـی کنند.
ایجـاد حـس امنیـت کنـد: چه در محیـط خانـواده و چـه در جامعـه، بـرادر می توانـد نقـش یـک 

حامـی را داشـته باشـد که در مواقـع نیـاز، پشـتوانه ای محکـم بـرای خواهـرش باشـد.
پرهیـز از نـگاه جنسـیت زده کنـد: نگرش هـای کلیشـه ای می تواننـد باعـث محدودیت هـای 
ناعادلانـه برای خواهران شـوند. حمایت واقعی یعنی به رسـمیت شـناختن توانایی های خواهر 

و تشـویق او برای رسـیدن به اهدافش اسـت.

خواهر و خواسته ها
انتظـارات خواهران از برادرانشـان بسـته به شـرایط خانوادگـی، فرهنگی و فردی متفاوت اسـت، 

امـا برخـی از توقعات رایـج عبارت اند از:
احتـرام و درک متقابـل: بسـیاری از خواهـران انتظـار دارنـد که برادرشـان به احساسـات، افـکار 

و تصمیمـات آن هـا احتـرام بگـذارد.
حمایـت در شـرایط دشـوار: خـواه مشـکلات خانوادگـی باشـد یا مسـائل اجتماعـی و شـغلی، 

خواهـران معمـولا انتظـار دارنـد که برادرشـان در کنارشـان باشـد.
ایجـاد فضـای امـن بـرای بیـان احساسـات: داشـتن بـرادری که بتوان بـا او بدون ترس از سـرزنش 

یا تمسـخر صحبـت کـرد، اهمیـت زیادی دارد.
دخالـت نکـردن بیش از حد در زندگی شـخصی: برخی از خواهران ممکن اسـت از کنترل گری 

یا قضاوت های بیش ازحد برادرشـان ناراضی باشـند.

خواهر و برادری
نحـوه کمـک کـردن یـک بـرادر به خواهـرش بسـتگی به نـوع مشـکل و نیـاز او دارد، امـا برخـی 

راهکارهـای کلـی شـامل مـوارد زیـر اسـت:
حمایـت عاطفـی و روانـی: در بسـیاری از مواقـع، حضـور یـک بـرادر آرامش بخـش می توانـد 
تأثیـر بزرگـی داشـته باشـد. گـوش دادن بـدون قضـاوت و همراهـی در لحظـات سـخت می توانـد 

به خواهـر کمـک کنـد تا احسـاس تنهایـی نکنـد.
گـر بـرادر تجربـه ای مرتبـط با مشـکل خواهـر داشـته باشـد، می توانـد  راهنمایـی و مشـاوره: ا

دیدگاه هـای مفیـدی ارائـه دهـد، امـا ایـن بایـد بـدون اجبـار یا تحمیـل نظـر باشـد.
حمایـت اجتماعـی: در برخـی موارد، برادر می تواند نقش یک واسـطه یا حامـی اجتماعی را ایفا 

کنـد، ماننـد کمک به خواهر در روابـط اجتماعی یا حمایت از او در برابر فشـارهای محیطی.
کمـک در حـل مسـائل عملـی: از حمایـت در انجـام کارهـای روزمـره گرفتـه تا کمـک در امـور 

تحصیلـی یا شـغلی، ایـن حمایـت می توانـد احسـاس همبسـتگی را تقویـت کنـد.
حامـی بـودن یک برادر برای خواهرش را می توان با یک مثال سـاده راحت تـر توضیح داد. فرض 
کنیـد خواهـر شـما بـرای یـک مصاحبه شـغلی اسـترس دارد. به جـای اینکـه فقـط بـه او بگوییـد 
«نگـران نبـاش، موفـق می شـی«، بهتـر اسـت زمانـی بگذاریـد تا بـا او دربـاره مصاحبه صحبـت 
گـر لازم شـد، راهکارهایـی بـرای  کنیـد، از او بخواهیـد که پاسـخ هایش را تمریـن کنـد و حتـی ا
کاهـش استرسـش پیشـنهاد دهیـد. ایـن نـوع حمایـت عملـی، احسـاس ارزشـمندی و امنیـت 

را در او تقویـت می کنـد.
مثـال دیگـری می تـوان بـرای فهـم سـاده توقعـات خواهـر از بـرادر زد. تصـور کنیـد خواهرتـان بعـد 
از یـک روز سـخت در دانشـگاه یا محل کار به خانه برگشـته و ناراحت اسـت. انتظار او این نیسـت 
گر شـما گوشـی را کنار  که شـما مشـکلش را فـوری حـل کنیـد، بلکـه فقـط می خواهد شـنیده شـود. ا
بگذاریـد، به چشـم هایش نـگاه کنیـد و بگوییـد: «چـی شـده؟ دوسـت داری بـرام تعریـف کنـی؟« 

ایـن حـس را بـه او می دهیـد که بـرای شـما مهم اسـت و حمایـت عاطفی از سـمت بـرادرش دارد.
گر خواهرتان در دوران  یاری کردن خواهران در حل مشکلاتشـان آسـان اسـت به عنوان مثال: ا
کنکـور یا یـک امتحـان سـخت اسـت و اسـترس زیـادی دارد، شـما می توانیـد با پیشـنهاد یـک 
اسـتراحت کوتـاه، همراهـی در یـک پیـاده روی یا حتی آوردن یـک لیوان چای بـرای او، به کاهش 
استرسـش کمک کنید. این کارهای کوچک نشـان می دهد که درک می کنید و همراه او هستید.

 نقش والدین در رابطه خواهر و برادر چیست؟ 
والدینـی که مقایسـه می کننـد، توجـه به نیازهـای منحصـر به فـرد هـر کـودک 
ندارنـد، یعنـی بچـه ای که هـوش بالایـی دارد نمی توانیـم با خواهـر یا بـرادرش 
مقایسـه کنیـم، والدینـی که ممکـن اسـت خودشـان الگـو مناسـبی بـرای رابطـه 
خواهـر و برادری نباشـند، یعنی والدی که هنـوز نمی تواند مشـکلاتش را با خواهر 
یا بـرادرش حل وفصـل کنـد یا مـدام پشـت خانـواده خـودش بدگویـی می کنـد. 
یکـی دیگـر از مسـائل ایـن اسـت که در خانواده هـا یکسـری از قوانیـن مبتنـی بـر 
ارزش هـای خانـواده تعریـف کنیـم چـون وجـود قوانیـن کمـک می کنـد تعارضـات 
کمتـر شـود. می تـوان به مـواردی همچـون احتـرام گذاشـتن، قدردانـی کـردن، 
نبـود توهیـن، تنبیـه، تحقیـر و تمسـخر اشـاره کـرد و همچنیـن ایجـاد یـک فضـای 
صمیمانـه و مبتنـی بـر شـوخ طبعی یعنـی خیلـی زندگـی را جـدی نگیریـم و بخشـی 
از زندگـی را سـاده بگیریـم. والدیـن سـعی کننـد شـنونده خوبـی باشـند، هنگامـی 
که میـان بچه هـا تعارضـی اتفـاق می فتـد سـریع قضـاوت نکننـد و به هـر دو نفـر 
از دیـد  ع را  بـا همدیگـر گفت وگـو کننـد و موضـو فرصـت دهنـد که بنشـینند و 
ح کنند و والد بعـد از اینکه دیدگاه دو نفر را شـنید می تواند نظری  خودشـان مطـر
مبتنـی بـر اطلاعات دهـد. تا جای ممکن اجازه دهند فرزندان خودشـان مسـائل 
خـود را حـل کننـد و حتـی تشـویق کننـد که راه حل هـا را خـود فرزنـدان پیشـنهاد 
ک متفاوتی از رفتـار والدین دارند  دهنـد. موضـوع دیگر این اسـت که بچه هـا ادرا
مثـلا شـما امـروز بـرای دخترتـان شـلوار می خریـد، امـا بـرای پسـرتان نمی خریـد 
و پسـر شـما احسـاس تبعیـض می کنـد و بایـد فضـای گفت وگـو در خانـواده فراهـم 
باشـد که بچـه با احسـاس امنیـت ناراحتـی خـودش را بـرای ایـن موضـوع بیـان 
ک بچـه از موقعیـت اصـلاح می شـود و دیگـر احسـاس خشـم نسـبت  کنـد و ادرا

به خواهـرش نمی کنـد.

 پس والدین باید یک رفتار عادلانه با فرزندان داشته باشند؟

والدیـن به جـای اینکـه رفتـار برابـر داشـته باشـند بایـد رفتارشـان عادلانـه باشـد، 
با توجه به نیازهای فردی هر کدام از بچه ها نیازشان را برآورده کنیم اما به سمت 
قالـب گفت وگـو ببریـم یعنـی بگوییم: تـو در اینجا چنین نیازی داشـتی من برآورده 
کـردم و برادرت در ایـن موقعیت این نیاز را دارد که باید بـرآورده کنم. والدین باید 
عادلانـه بـازی کننـد و براسـاس مسـاوات نباشـد. یـک فضـای فـردی به فرزنـدان 
خـود بدهیـم، یعنـی اصـرار نکنیـم که بچه هـا در تمـام لحظـات کنـار هـم باشـند 
گاهـی اوقـات براسـاس سنشـان به ویـژه در اوایـل نوجوانـی بچه هـا به فردگرایـی 
بیشـتری نیاز دارنـد و به بچه هـا ایـن فضـا را بدهیـم و بـا جبـر وارد فضـای خانواده 
نکنیـم. از طرفـی سـعی کنید فضای مشـترک هـم خلق کنیـد مانند تفریحات، سـفر 
و حتـی کارهـای مشـترک، در نهایـت زندگـی را می تـوان به یـک لـذت تبدیـل کـرد. 
موضـوع دیگـر صداقـت اسـت، بچه هـا به شـدت نسـبت به ایـن موضـوع حسـاس 

هسـتند و متوجـه می شـوند و از ایـن احسـاس تبعیـض خشـمگین می شـوند.

  آسیب های کمبود محبت برادر برای خواهر چیست؟

هنگامـی که فاصلـه سـنی میـان خواهـر و بـرادر مناسـب اسـت، امـا دخترخانـم 
انتظـار رابطـه سـالمی با بـرادرش دارد و دریافـت نمی کنـد، دیدگاهـش را نسـبت 
به دنیـای مردانـه تغییـر می دهـد، ترسـش را نسـبت به مـردان بیشـتر می کنـد. 
خ دادن اسـت، گرایش های ناسـالمی  یکـی از اتفاقانـی که در جامعـه مـا در حـال ر
اسـت که می بینیـم. تصویـر ذهنـی که از مرد در ذهن این دختر سـاخته می شـود 
تأثیـر زیـادی در رابطـه آینـده او دارد و حتـی در سـن ازدواجـش از مـردان فاصلـه 
گـر محبـت کافـی را دریافـت نکنـد  می گیـرد و بی اعتمـاد می شـود. از طرفـی هـم ا
ممکن اسـت خیلی زود درگیر یک رابطه افراطی شـود که روابط خیلی سالمی هم 
نیسـت. در واقـع یـک جبـران افراطی بـرای دریافت محبتی اسـت که می توانسـت 

در بسـتر خانـواده دریافـت کنـد.

رابطه  برادر  با خواهر بسیار 
نقش �یررنگی در انتخاب مرد 
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